

中国心理卫生协会系列杂志 中国科技论文统计源期刊
中国期刊全文数据库(CJFD)全文收录期刊 (中国科技核心期刊)

ISSN 1005-1252
CN 11-5257/R

中国健康心理学杂志

CHINA JOURNAL OF HEALTH PSYCHOLOGY



许丽霞 主任医师：河北医科大学附属医院石家庄市第一医院
心理科主任；从事中医和临床心理学医疗与教学工作36年，中
科院心理所企业EAP中心——特聘心理专家；心理咨询师资格
认证学院 院长。专做整合性家庭治疗——心理剧工作坊，和意
大利本特心理与个人成长。整合性家庭治疗的学科带头人，东
西方心理技术结合的先驱者。专长于各种神经症的心理治疗，
尤其是强迫症，恐惧症；婚姻家庭问题，亲子关系问题等。

ISSN 1005-1252



中国心理卫生协会
CHINESE ASSOCIATION FOR
MENTAL HEALTH

2012年 第20卷 第 8 期
Volume 20 Number 8 August 2012

8

中国健康心理学杂志 2012 年第 20 卷第 8 期

目 次

精神卫生研究

精神分裂症大鼠血浆 H ₂ S、Hcy、叶酸及 VitB ₆ 水平及其相关性分析	张国富	任彩丽	祁曙光等(1121)
利培酮口服液合并氯硝西洋治疗精神分裂症兴奋激越症状的随机对照研究	周德祥	蒋幸衍	徐 清等(1123)
社交技能训练对恢复期精神分裂症患者康复效果的随访研究			曾昭祥 (1125)
齐拉西酮与利培酮口服液对精神分裂症患者体重及代谢指标的影响	张 军	夏 仲	宋传福 (1127)
阿立哌唑治疗利培酮所致的精神分裂症患者高催乳血症的疗效及安全性	周会爽	李 冰	刘 敬等(1129)
放松疗法对抑郁症患者临床疗效分析	刘名姓	孙艳华	李秀珊 (1130)
迟发性运动障碍患者血清尿酸、催乳素水平相关性的研究			韩友松 (1132)
米氮平与阿米替林治疗抑郁症对照研究			张泽花 (1134)
210 例精神分裂症精神残疾及相关因素的调查分析	成玉敏	严保平	于丽燕等(1136)
文拉法辛合并小剂量奥氮平治疗抑郁症的对照研究	王天平		汪周兵 (1139)
非典型抗精神病药物对首发儿童精神分裂症心电图 QT 间期的影响	杨建红	郑 毅	姜长青等(1141)

心身医学研究

社会支持与住院老年人 T 淋巴细胞亚群相关性研究	刘学员	张万峰	周锦池等(1144)
癌症患者抑郁情绪与社会支持的调查分析	张天燕	安 波	刘荣楨 (1146)
乳腺癌患者的抑郁情绪、心理控制源和认知态度的关系研究	周洪光	刘素贞	孙宏伟 (1149)
糖尿病公务员病人生存质量与抑郁、社会支持的关系	贾 佳	孙宏伟	尹训宝 (1151)
地震医疗救援人员心理健康状况及影响因素研究	张 瑶	陈丽娜	夏 亮等(1154)
健康教育对糖尿病足的干预效果	王淑芸	周小香	徐淑丽等(1156)
女性更年期抑郁症相关因素分析	董胜莲	吴庆文	安子薇 (1160)

职业心理研究

不同环境下基层官兵心理健康状况研究	张晓明	姚金慧	(1158)
78 例社区服刑人员人格特征与心理健康的相关研究		魏 然	(1162)
海军新兵心理适应性调查	陈友庆	高 庆	(1165)
陆航官兵心理健康状况及相关因素分析	于均涛	卢 山	徐天朝等(1168)
精神病院医护人员工作倦怠与自我效能感的关系研究	窦金华	卢国华	刘晓丽 (1170)
企业科技工作者工作压力与焦虑的关系	刘平平	王 鹏	高峰强等(1172)
住院飞行人员心理问题与健康维护	张 青	黄黎明	陈志娟等(1175)
飞行员个性特征与认知能力的分析	侯桂芝	郭 琳	周晓梅等(1177)
未成年犯生活事件与社会支持的调查		岳云玲	周晓琴 (1179)

心理评估

幼儿教师工作满意度的问卷编制	高 升	张守臣	(1181)
自我控制量表在中学生中的试用	胡凤姣	陈 贵	蔡太生 (1183)
大学生学习情绪问卷中文版的信效度检验			杨宪华 (1258)

心理干预

桂林高校大学生抑郁症状调查及干预研究	叶庆红	唐 锴	陈志斌等(1185)
心理干预对脑卒中偏瘫患者配偶生活质量的影响	王新刚	王少峰	高建美 (1187)

儿童少年心理研究

中学生社会适应性的现状调查	浦昆华	白新杰	何林姣等(1189)
---------------------	-----	-----	------------

广州市中学生情绪障碍及其与学习成绩的关系研究	温 清 曾绮霞 李玉霞	(1193)
农民工子弟学校初一新生学习动机的实证研究	韩 黎	(1196)
温州市外来农民工子女幸福度现状探究	周慧娇 宗明夏 陈丽娜等	(1198)
城乡地区青年人主观幸福感相关因素研究	江瑞晨 李永杰 刘向梅等	(1200)
厦门 89 名工读学生心理健康现状调查研究	李津强 吴张鹏 蒋 霁等	(1202)
北京农村地区 2060 例中学生焦虑、抑郁状况的调查研究	来 源 张巧玲 刘曙光等	(1204)
不同班级环境类型中职生学业行为差异比较研究	王红瑞	(1207)

大学生和研究生心理研究

时间管理心理干预对医学院新生学业自我效能感的影响	马红霞 程淑英 赵 阳等	(1191)
大型活动志愿者应急应对方式及影响因素研究	方 星 黄培清 霍良安等	(1209)
武汉地区本科毕业生择业焦虑现状调查研究	邓晓红 李欣晏 胡传鹏等	(1212)
自考生与高校生生活事件和自我肯定意识对心理健康的影响	高 健	(1215)
大学生人际问题现状及影响因素探究	鲁小华 柏晓利 姜 海	(1220)
不同心理健康水平大学新生的幸福感比较	唐 莉 胡 莹	(1223)
大学新生的心理健康—沉浸与大学适应的作用	王 斐 许 燕 张宏宇	(1225)
大学生人格、生活事件与自杀意念的关系研究	周 芳	(1228)
师范院校大学生社交焦虑、人际交往效能与睡眠质量	薛 芬 周艳珍 张秋香等	(1230)
自我和谐影响大学生主观幸福感的多重中介比较	王 倩 胡 巧 江 琦	(1233)
高职学生顶岗实习期心理健康状况与人格特征、社会支持的相关研究	高 明	(1236)
大学生自我评价与成就动机的关系	何腾腾	(1238)
学业自我效能感、社交焦虑对大学生主观幸福感的影响研究	田 黛 陆运清 安晓强等	(1241)
民族院校大学生炫耀性消费及其与幸福感水平的研究	罗 婷 赵冬梅	(1243)
大学生时间管理倾向与学习倦怠的关系研究	赵维燕 侯日霞 吉 峰	(1246)
大学生性别角色与职业性别刻板印象的关系	王秀贵	(1248)
高校心理教育后大学生认知功能的时间趋势分析	鲁 娟 王 悦	(1250)
某军校新生人格调查	鲁 娟 李建江 郑 玉	(1252)
医学生坚韧人格与主观幸福感	王 健 薛立凯 王 玲等	(1254)
高师新生时间管理倾向现状调查	王余娟 彭 曦	(1256)
大学新生欺凌行为与自杀意念的回顾性研究	狄亚霞 姜润生 周 梅等	(1260)
心理控制源对医学生职业成熟度影响的研究	王雪飞 吴思思 姜 峰	(1262)
军医大学生网络成瘾与心理健康、人格的关系	戴 琴 戴勤素 冯正直等	(1264)
医学院校大学生师生关系与自我认同感的相关研究	陈晓美 罗红格 耿彤瑶等	(1267)
医学生创新素质结构模型的构建研究	何志芳 刘红宁 朱卫丰等	(1269)
大学生审美价值观调查分析	崔美玉 朱猜猜	(1271)
家庭、同伴及认知态度对社交性吸烟启动的影响	李春秀 杨 敏 褚成静	(1273)

综 述

教师心理拓展训练的探索与研究	施 镜	(1275)
心理社会因素对产后抑郁的影响	倪保臻 宋玉萍	(1278)
女性抑郁症相关危险因素的研究进展	赵晓川 金圭星 王学义	(1279)
更正		(1240,1253)

CHINA JOURNAL OF HEALTH PSYCHOLOGY

Volume 20 Number 8 August 2012

- ~~~~~
- The Level of Plasma Hydrogen Sulfide, Homocysteine, Folate and Vitamin B₆ in Schizophrenic Rats and Their Relationship.
..... Zhang Guofu, Ren Caili, Qi Shuguang, et al (1121)
- Randomized Controlled Study on Psychotic Agitation in Schizophrenic Patients Comparing Combination
Treatment with Risperidone Oral Solution and Clonazepam. Zhou Dexiang, Jiang Xingyan, Xu Qing, et al (1123)
- Follow-up Research of Recovery Effect of Rehabilitation Schizophrenia Patients by Social Skills Training.
..... Zeng Zhaoxiang (1125)
- The Effect of Ziprasidone and Risperidone Oral Solution on the Weight and Metabolic Indices in Schizophrenic Patients.
..... Zhang Jun, Xia Zhong, Song Chuanfu (1127)
- The Efficacy and Safety of Aripiprazole in the Treatment of Female Hyperprolactinemia Caused by Risperidone.
..... Zhou Huishang, Li Bing, Liu Jing, et al (1129)
- The Clinical Efficacy of Relaxation Therapy in the Treatment of Depression. Liu Mingxing, Sun Yanhua, Li Xiushan (1130)
- Research on Correlation between the Serum Level of Uric Acid and Prolactin in Schizophrenia with Tardive Dyskinesia.
..... Han Yousong (1132)
- A Comparative Study on Mirtazapine and Amitriptyline in the Treatment of Depression. Zhang Zehua (1134)
- Investigation on Mental Disabilities and Related Factors of 210 Patients with Schizophrenia.
..... Cheng Yumin, Yan Baoping, Yu Liyan, et al (1136)
- Efficacy of Venlafaxine Combined with Small-dose Olanzapine in the Treatment of Depression.
..... Wang Tianping, Wang Zhoubing (1139)
- Effects of Atypical Antipsychotic on QT Interval on First-episode, Childhood Schizophrenia Patients.
..... Yang Jianhong, Zheng Yi, Jiang Changqing, et al (1141)
- The Relationship between Social Support and T-lymphocyte Subsets in Hospitalized Elderly.
..... Liu Xueyuan, Zhang Wanfeng, Zhou Jinchi, et al (1144)
- The Relationship between Depression and Social Support of Cancer Patients. Zhang Tianyan, An Bo, Liu Rongzhen (1146)
- The Relationship among Depression, Locus of Control and Cognitive Attitude of Patients with Breast Cancer.
..... Zhou Hongguang, Liu Suzhen, Sun Hongwei (1149)
- The Relationship among Quality of Life, Depression and Social Support of Public Servant with Type 2 Diabetes.
..... Jia Jia, Sun Hongwei, Yin Xunbao (1151)
- The Condition of Mental Health of Earthquake Medical Rescuers and Its Influencing Factors.
..... Zhang Yao, Chen Li'na, Xia Liang, et al (1154)
- The Intervention Effect of Health Education on Diabetic Foot. Wang Shuyun, Zhou Xiaoxiang, Xu Shuli, et al (1156)
- The Psychological Health Condition of the Basic Unit Officers and Soldiers under Different Environment.
..... Zhang Xiaoming, Yao Jinhui (1158)
- Analysis on the Correlative Factors of Women's Involutional Depression. Dong Shenglian, Wu Qingwen, An Ziwei (1160)
- The Relationship between Personality and Mental Health of 78 Community Inmates. Wei Ran (1162)
- Navy Recruit's Psychological Adaptability. Chen Youqing, Gao Qing (1165)
- The Relevant Factors of Mental Health of Army Aviation Soldiers. Yu Juntao, Lu Shan, Xu Tianchao, et al (1168)
- The Relationship between Job Burnout and Self-efficacy of Doctors and Nurses in Psychiatric Department.
..... Dou Jinhua, Lu Guohua, Liu Xiaoli (1170)
- The Relationship between Work-stress and Anxiety in Science-technology Workers.
..... Liu Pingping, Wang Peng, Gao Fengqiang, et al (1172)
- Psychological Problems of Hospitalized Aircrew and Health Maintenance.

- Zhang Qing,Huang Liming,Chen Zhijuan,et al(1175)
Pilots' Personality Traits and Cognitive Abilities. Hou Guizhi,Guo Lin,Zhou Xiaomei,et al(1177)
Study on Social Support and Life Events of Delinquents. Yue Yunling,Zhou Xiaoqin(1179)
Development of Kindergarten Teachers' Job Satisfaction Questionnaire. Gao Sheng,Zhang Shouchen(1181)
Preliminary Study on Self—Control Scale on Chinese Middle School Students. Hu Fengjiao,Chen Gui,Cai Taisheng(1183)
Investigation on Depression of Guilin University Students and Intervention.
..... Ye Qinghong,Tang Kai,Chen Zhibin,et al(1185)
Effect of Psychological Intervention on Life Quality of Spouse of Stroke Patients with Hemiplegia.
..... Wang Xin'gang,Wang Shaofeng,Gao Jianmei(1187)
Survey on Social Adaptability of Middle School Students. Pu Kunhua,Bai Xinjie,He Linjiao,et al(1189)
Effect of Time Management Psychological Intervention on Medical Freshmen' Academic Self-efficiency.
..... Ma Hongxia,Cheng Shuying,Zhao Yang,et al(1191)
Emotional Disorders Status in Guangzhou School Students and Its Relationship with Academic Achievement.
..... Wen Qing,Zeng Qixia,Li Yuxia(1193)
Learning Motivation of Junior Students from Migrant Children Middle School. Han Li(1196)
Well-being of Migrants' Children in Wenzhou. Zhou Huijiao,Zong Mingxia,Chen Li'na,et al(1198)
Related Factors of Subjective Well-being in Urban and Rural Young People.
..... Jiang Ruichen,Li Yongjie,Liu Xiangmei,et al(1200)
Mental Health Status of 89 Reform School Students in Xiamen. Li Jinqiang,Wu Zhangpeng,Jiang Ji,et al(1202)
Study on Anxiety and Depression of Middle School Students in Rural Beijing.
..... Lai Yuan,Zhang Qiaoling,Liu Shuguang,et al(1204)
Differences of Learning Behavior of Secondary Vocational School Students under Different Types of Class Environment.
..... Wang Hongrui(1207)
Study on Coping Style and Influence Factors of Volunteers in Emergency in Planned Special Events.
..... Fang Xing,Huang Peiqing,Huo Liang'an,et al(1209)
The Status of University Graduate's Vocational Selection Anxiety in Wuhan District.
..... Deng Xiaohong,Li Xinyan,Hu Chuanpeng,et al(1212)
The Impact of Life Events of Self- study Examination Students and College Students,Positive
Oneself Affirms on Mental Heath. Gao Jian(1215)
Situation of Interpersonal Problems of College Students and Its Influencing Factors.
..... Lu Xiaohua,Bai Xiaoli,Jiang Hai(1220)
Subjective Well-being among Freshmen with Different Mental Healthy Levels. Tang Li,Hu Ying(1223)
Mental Health of Freshmen:The Effects of Rumination and College Adjustment. Wang Fei,Xu Yan,Zhang Hongyu(1225)
Relationship between Personality,Life Events and Suicide Ideation of College Students. Zhou Fang(1228)
Relationship among Interaction Anxiousness,Sense of Interpersonal Association Efficacy and
Sleep Quality in College Students. Xue Fen,Zhou Yanzhen,Zhang Qiuxiang,et al(1230)
The Multiple Mediating Effects of Self-consistency and Congruence on Subjective Well-being of College Students.
..... Wang Qian,Hu Qiao,Jiang Qi(1233)
Relationship of Personality Traits,Social Support and Mental Health of Higher Vocational College Internship Students.
..... Gao Ming(1236)
Relationship between Achievement Motivation and Self-evaluation of Undergraduates. He Teng teng(1238)
The Effects of Academic Self-efficacy,Social Anxiety on Subjective Well-being of College Students.
..... Tian Dai,Lu Yunqing,An Xiaoqiang,et al(1241)
Study on Conspicuous Consumption and Its Relationship with General Well-being of Undergraduates
in Nationality University. Luo Ting,Zhao Dongmei(1243)

- Relationship between College students' Time Management Disposition and Learning Burnout.
..... Zhao Weiyan, Hou Rixia, Ji Feng(1246)
- Relationship between Gender Roles and Occupational Gender Stereotypes among College Students. Wang Xiugui(1248)
- Time Trend of Undergraduates' Cognitive Function after Psychological Education. Lu Juan, Wang Yue(1250)
- Survey on the Personality of Military Freshmen. Lu Juan, Li Jianjiang, Zheng Yu(1252)
- The Hardness and Subjective Well-being of Medical Students. Wang Jian, Xue Likai, Wang Ling, et al(1254)
- Present Situation of Time Management Disposition of Normal Freshmen. Wang Yujuan, Peng Xi(1256)
- Reliability and Validity of College Students' Learning-related Academic Emotions Questionnaire(Chinese Version).
..... Yang Xianhua(1258)
- Retrospective Research between Bullying Behavior and Suicidal Ideation among Freshmen.
..... Di Yaxia, Jiang Runsheng, Zhou mei, et al(1260)
- Effect of Locus of Control on Medical Students' Career Maturity. Wang Xuefei, Wu Sisi, Jiang Feng(1262)
- Relationship between Internet Addiction and Mental Health, Personality of Military Medical College Students.
..... Dai Qin, Dai Qinsu, Feng Zhengzhi, et al(1264)
- Relationship between Teacher-student Relationships and Self-Identity among Medical College Students.
..... Chen Xiaomei, Luo Hongge, Geng Tongyao, et al(1267)
- Construction of Innovative Quality Structural Equation Model of Medical College Students.
..... He Zhifang, Liu Hongning, Zhu Weifeng, et al(1269)
- University Students' Aesthetic Values. Cui Meiyu, Zhu Caicai(1271)
- Effects of Peer Family and Cognitive Attitude on Social Initiation in College Students.
..... Li Chunxiu, Yang Min, Chu Chengjing(1273)
- Exploration and Study on Teachers Psychological Outward Bound. Shi Jing(1275)
- Impact of Psychological and Social Factors on Postpartum Depression. Ni Baozhen, Song Yuping(1278)
- The Relevant Risk Factors of Female Depression. Zhao Xiaochuan, Jin Guixing, Wang Xueyi(1279)

中国健康心理学杂志

(月刊) 1993年创刊 第20卷 第8期

2012年8月15日出版

主管: 中国科学技术协会

主办: 中国心理卫生协会

编辑出版:《中国健康心理学杂志》编委会

(北京德外安康胡同5号 邮编:100088)

(河北省唐山市建设南路57号 邮编:063000)

电话:0315-3726590

E-mail: jkxl@chinajournal.net.cn

http://jkxl.chinajournal.net.cn/

编委会主任: 崔以泰

主 编: 马 辛 袁聚祥 执行主编: 李建明

编辑部主任: 段建勋

责任编辑: 库雪飞 李 薇 英文编辑: 杨绍清

印 刷: 河北理工大学印刷厂

国内发行: 河北省唐山市邮政局

邮发代号: 18-285 (全国各地邮局订阅)

国外发行: 中国国际图书贸易总公司(北京: 399信箱)

国外发行代号: M8256

中国标准连续出版物号: ISSN 1005-1252

CN 11-5257/R

CHINA JOURNAL OF HEALTH PSYCHOLOGY

Bimonthly Established 1993

Volume 20 Number 8 August 2012

Responsible Institution: Chinese Association of Science and Technology

Sponsor: China Association for Mental Health

Editing & Publishing: Editorial Board of China Journal of Health Psychology

(5 Ankang Lane, Dewai, Beijing 100088, China)

E-mail: jkxl@chinajournal.net.cn

http://jkxl.chinajournal.net.cn/

Director of Editorial Board: Cui Yitai

Editor-in-Chief: Ma Xin Yuan Juxiang

Managing Director: Li Jianming

Editorial Director: Duan Jianxun

Executive Editor: Ku Xuefei Li Wei

English Editor: Yang Shaoqing

Printing: Printing Plant of Hebei University of Technology

Domestic Distributor: China Local Post Office

Code No: 18-285

Overseas Distributor: China International Book Trading Corporation (P.O Box 399 of Beijing)

Code No: M8256

CSSN: ISSN 1005-1252 CN 11-5257/R